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31. 12. 2023 – Svaté nebo světské? 

 

1. čtení: Gn 3, 1-9 

 
Píseň: NEZ472 – Aj, růže rozvila se 
  
Základ kázání: Zj 21, 1-7 
  

Kázání: Vážení shromáždění, 
 
přelom kalendářního roku je pro křesťana podivným obdobím. 

Buď jsme před pár dny slavili Vánoce, a nebo nás tento svátek za pár 
dnů čeká (tak ve východním křesťanství). Chystá se opět další hluk 
oslav a pořvávání a ohňostrojů a opíjení se a... kdo ví, jakých dalších 
lidských a světských tradic pojících se s koncem kalendářního roku. 
Podivné. Jako kdyby Vánoce nebyly radostí hlavně z konečně klidu a 
pokoje... 

Tak se není čemu divit, že mnoho křesťanů se nijak nezapojuje do 
hlučných, a běžně až obtěžujících, oslav konce jednoho kalendářního 
roku a začátku dalšího. Tak se zároveň čemu divit je, protože se Evropa i 
západní svět ohání tím, jak křesťanskými kulturami to jsme. 

Tak loučení se starým rokem a vítání nového nápadně ukazuje 
také hloubku rozdílu mezi světským a posvátným. Mezi profánním a 
sakrálním. Protože mezi církevním a necírkevním. 

O hluboké rozdílnosti světského a posvátného hovoří také oba 
dnešní texty. Oddíl z Genesis začíná plně v posvátném – v tak blízkém a 
intimním obecenství s nejsvětějším Bohem, že ho člověk slyší procházet 
se za denního vánku. Avšak v závěru oddílu se člověk sám vyhazuje z 
tohoto nejposvátnějšího obecenství. Tradičně a obvykle dodnes. 

Kniha Zjevení Janova na tuto situaci navazuje. Začíná totiž naopak 
hluboko ve světském. Které odchází a pomíjí se vším všudy. Včetně nebes 
a země. A v závěru přechází Zj zpět do tak blízkého a intimního 
obecenství člověka a lidí s Bohem, že už nebudou potřeba kostely. 
Protože již nebude rozdílu mezi světským a posvátným. Mezi profánním 
a sakrálním. Vše bude plně ve sféře posvátného. Vše bude prodchnuto a 
naplněno svatým. Vše, co bude, bude svaté. 

A tak vše světské pomine. To všechno, co lidé považují i teď za 
strašně důležité a cenné. Pomine vše světské, tak pomine také smrt a 
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smutek a žal a nářek a bolest. Také rozlítanost a uhnanost. Pomine 
hlučný a vybuchující Silvestr. Pominou i všechny další absurdity, 
nesmysly a asmysly lidské společnosti, osobních zvyků a způsobů. 
Nebude lží a zklamání. Nebude zla a svévole. Nebude tvrdošíjnosti 
lidské tuposti, krátkozrakosti ani pýchy. To vše i další pomíjí – s koncem 
roku a jednou, na konci, zcela finálně. Naopak tichost, pokoj a svatost 
Vánoc i Velikonoc zůstane. 

Bible tak sceluje velký oblouk dějin časného světa. Od nejzazšího 
počátku až po nejzazší konec. Od lidského vyhození se a vytrvalého 
vyhazování se z intimního obecenství s Bohem až po plný Boží návrat k 
člověku. Ne člověka k Bohu, nýbrž Boha k člověku! 

Ačkoli je to právě člověk, kdo tento stav narušuje, opouští, nechce. 
A je to Bůh, kdo s tím posvátným přichází pořád za člověkem. 
„Nepřestává otravovat“ se svatostí. Je to Bůh, kdo vytrvale nastoluje svůj 
řád. Ne lidé. Bůh přináší zrušení a překonání světského svatým. Starého 
novým. Zla dobrem. Pýchy službou. Smrti životem. Zoufalství 
nezrušitelnou nadějí. 

Ačkoli je to člověk, komu jsou světské záležitosti v podstatě vždy 
podstatnější a důležitější těch posvátných. Někdy s výmluvou, že to 
jinak prostě nejde nebo není čas. A šup, opět se člověk sám vyhodil z 
Boží zahrady. 

Přitom je očividné, že vše, co existuje, pomíjí. Také starý 
kalendářní rok. Také vánoční období. Také bolesti a žaly minulosti – byť 
zcela nedávné. Pomíjí také úspěchy a radosti. Pomíjí mládí. I stáří. 
Pomíjí časný život i jeho domnělé „povinnosti“ a „nezbytnosti.“ Pomíjí 
vše světské. Je o tom celá kniha již Kazatel – dávno před Zjevením. Ale 
stejně vlastně už začátek celé Bible – začátek Genesis. 

Ale svaté zůstává. Ačkoli jednou pomine celý vesmír, Bůh zůstane. 
I když pomíjí lidský život, Bůh zůstává – a s ním jeho blízkost, 
obecenství a voda života. 

Posvátné nepomíjí. Navzdory lidským snahám. Navzdory 
světskému a hříšnému. Navzdory lžím a selháním a podvodům a 
zneužívání a bolesti a utrpení a pýše – svaté je věčné. Proto jednou 
pominou kostely a bohoslužby a faráři – to vše jsou jen (v lepším 
případě) symboly, hmatatelné nosiče a odkazy na to, Kdo je svatý. Na 
Toho, který jediný je Svatý a Dobrý. V plném zření na Boží slávu a radost 
a pravdu a lásku a spravedlnost již nebude potřeba ani Bible – „Boží 
zjevení.“ 
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Ale tento čas ještě nenastal. Ačkoli Boží slova tohoto zaslíbení se 
již, díkyBohu, z velké části vyplnila – snad nejnápadněji právě o 
Vánocích (nebo Velikonocích?). Ještě nežijeme v plnosti svatého. Také 
proto, že o to v podstatě nikdo neusiluje. Ani nestojí. Ještě pořád se jako 
jednotlivci i skupiny vyhazujeme z Boží zahrady. Ještě pořád opouštíme 
posvátné. Abychom „si užili“ světské. Místo abychom opouštěli světské, 
abychom „si užili“ svaté. Někdy v absurdně samozřejmé iluzi, že 
posvátné opouštět musíme. Ačkoli každého člověka světské vytrvale 
zklamává. Také pro svůj krátký dech, konečnost a obvykle také mělkost, 
bezcennost a slabost. 

Ale velká část Božího zaslíbení se již naplnila: Bůh chodil mezi 
lidmi, spolu s lidmi, jako člověk. Lidé se Boha doslova dotýkali. Byl tak 
blízko, jak jen může být narozené děťátko v jeslích. Jen si ho tolik lidí 
nevšimlo dodnes. A možná ani všimnout nechce. Jak už to se Svatým 
bývá. 

Ačkoli svaté vylévá vodu života. Je světlem pravdy a porozumění. 
Je dobrem a skálou života. Je věčné, nezkorumpovatelné a 
nenarušitelné. Ačkoli je sakrální právě proto pro člověka takřka vždy 
náročné. Protože svaté je, co je z Boha („zbožné!“) – co je dle Boží vůle. A 
takřka všichni lidé jsou tak velice, velice přivyklí světskému. 

Ale člověk může vítězit i nad svými návyky. I nad svou vlastní 
světskostí až světáctvím. Ba dokonce může člověk zvítězit, nejprve sám 
nad sebou – když vytrvá ve svatém. A tak tím, že budeme opouštět 
světskou sféru a přicházet do posvátné každý den. A ideálně ji již 
neopouštět. 

Nejsnadněji skrze trvalou modlitbu, studium Božího zjevení, 
kostely či bohoslužby – i kdyby třeba rádiové. Protože pak, při 
pravidelném „vyhazování se“ ze světského, můžeme přinášet posvátné 
zpět právě do světského. Protože budeme svaté znát. Bude posvátnému 
rozumět. Bude mít sakrálno zažité. Zbožnost nám bude samozřejmá. 
Budeme svatostí „načichnuti“ jako kadidlem při východních i západních 
katolických bohoslužbách (!). 

A tak může každý člověk světské proměňovat, prosolovat, 
prosvěcovat. Boží svatostí. Dokonce natolik, aby jednou vůbec nebylo 
světského, které se tak rádo vzpírá svatému. I v práci. I v partnerském 
životě. I vůči dětem. I ve vlastní duši. I v církvi a v kostele. I o Vánocích. 
Nebo tváří v tvář zlu, slabosti, hříchu, pýše, smrti. 
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Člověk, církev, sbory, rodiny i lidstvo mohou zvítězit – s milostí 
Boží. Protože Bůh své sliby již z velké části naplnil. A kdo zvítězí, kdo 
vytrvá v úsilí o svaté, ten se dočká právě toho, že mu Hospodin bude 
Bohem. A tak bude Božím dítětem ne jen v přeneseném významu. 

Konečně se přiblíží Bohu tak blízko, že ho uvidí přebývat 
uprostřed i nejsvětštějších, nejprofánnějších oslav třeba na Silvestra. 
Uprostřed hluku a hříchu a padlosti lidského světa. Přiblíží se Bohu tak 
blízko, že Hospodina uvidí přebývat uprostřed i nejsvětštějšího, 
nejprofánnějším utrpení, zla, pýchy, slabosti, lhostejnosti a smrti. Také v 
chudém vánočním narození. Také na zkrvaveném kříži. Také ve tváři 
každého bližního. 

Kéž tedy usilujeme slyšet Boží volání. Boží trvalé shánění se po 
nás: Kde jsi? Kde jsi, když ne ve svatém? Kde jsi, když ne blízko mně? 

Kéž vzdorujeme světskému, jako nejprve vzdorovala žena hadovi. 
Tedy že vůbec nebudeme věnovat pozornost lžím a iluzím a 
polopravdám profánního. Byť se tváří sebelákavěji a sebenormálněji. 

A ještě budeme trvale přinášet sakrální pravdu. Která nám bude 
normálnější, samozřejmější než cokoli světského. A tak budeme 
samozřejmě odmítat pokušení už z vlastního nitra. Nejen vnější. Protože 
právě svoje vlastní pokušení, pýchu, světskost a slabost neviděli už ti dva 
v Boží zahradě. 

A tak vítězme nad světským nejprve a hlavně uvnitř sebe samých. 
Proměňujme sebe sama posvátným. Dovolme Duchu svatému 
posvěcovat naše vlastní osobní dojmy, pohledy, názory a lákavosti. Tedy 
formujme se tak, abychom se líbili Bohu. Proto je nutno nejprve o Bohu 
mnoho znát. Ptejme se: Co si o tom i onom asi myslí Stvořitel světa? 
Dokud pro nás taková otázka nebude zcela automatická. 

Spolu s Božím Duchem tak posvěcujme vlastní duši i srdce, názory 
i činy, slova i myšlenky. Spějme k dokonalosti Svatého, abychom pili z 
pramene jeho živé vody. Abychom znali a žili pravdu pomíjivosti všeho 
světského. Skrze věčnost Svatého. A pak uvidíme Boha všude už v tomto 
světě. A pochopíme, že nic neexistuje mimo Boha. A tak mimo Boží 
svatost. 

A budeme Božími svatými. A tak nositeli tak posvátného prostřed 
nejsvětštějšího, jako byl Bůh sám v narozeném Ježíši z Nazareta. 

Amen. 
 

Píseň: NEZ448 – Před tebou, Pane, temno ztrácí sílu svou 


